
  استاد ساخت اکانت های فیک بر کرسی 
امر به معروف؟

 آرمان ملی -  یاسمین طالقانی: خبر می رسد که 
روح ا... مومن نسب، دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر  
استان تهران شده است. مومن نسب در سال های گذشته 
عهده دار سمت هایی همچون رئیس اجرای احکام فضای مجازی 
دادستانی کل کشور، معاون مرکز توسعه فناوری اطلاعات و 
رسانه های دیجیتال وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بوده است. 

   مومن نسب کیست؟
مومن نسب به خاطر اظهارات چند سال قبلش در مورد 
بارداری یک دختر نوجوان پس از آشنایی با پسری در فضای 
مجازی، به دلیل دریافت دو گیگابایت اینترنت رایگان، مشهور 
شده بود. او سال ۱۳۹۷در یک برنامه تلویزیونی ماجرای 
اینترنت رایگانی را تعریف کرد که منجر به آشنا شدن یک 
دختر نوجوان با پسری و باردار شدن او می شود. او گفته بود که 
پدر این دختر که یک کارگر هم بوده برای دختر مدرسه ای اش 
یک گوشی موبایل می خرد، اما به او می گوید که حق ندارد از 
اینترنت استفاده کند. دختر هم به واسطه ۲ گیگ اینترنت 
رایگانی که دریافت کرده با پسری دوست شده و مابقی ماجرا 
اتفاق می افتد. روابط عمومی ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
طی اطلاعیه ای اعلام کرد: آقای مومن نسب به عنوان دبیر 
ستاد استان تهران حکمی دریافت ننموده اند و موقتا تا زمان 
معرفی دبیر ستاد استان تهران، به عنوان نماینده ستاد کشور 
در استان تهران مستقر و امورات ستاد را اجرایی می کند. مومن 
نسب در سال های گذشته عهده دار سمت هایی همچون رئیس 
اجرای احکام فضای مجازی دادستانی کل کشور، معاون مرکز 
توسعه فناوری اطلاعات و رسانه های دیجیتال وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی بوده است. فرهیختگان در واکنش به این 
انتصاب نوشت: جناب رئیس ستاد امر به معروف و نهی از منکر! 
با سلام، لطفاً بفرمایید باید با کدام دوربین دست تکان بدهیم 
و این برنامه قرار است از کدام شبکه پخش شود؟ فرهیختگان 
»روح ا... مومن نسب« را اینگونه معرفی کرد: »متخصص 
بزرگ شاذگویی های نامنظم درمورد فضای مجازی و کسی 
که جعل اکانت را از افتخارات خود می داند.« مومن نسب در 
دوره احمدی نژاد، معاون مرکز توسعه فناوری اطلاعات و 
رسانه های دیجیتال وزارت ارشاد و  معاون کارگروه تعیین 
مصادیق مجرمانه دادستانی کل کشور هم بوده است. در یکی از 
ویدئوهای منتشرشده، در جلسه ای می گوید که فیلترشکن ها 
چرا باید در ایران کار کنند؟ فیلترشکن ها را می توان به راحتی 
از ایران جمع شان کرد و باقی ماجرا... در کلیپی دیگر که از 
مومن نسب منتشر شده است، او از لفظ »عقیم سازی« قطعات 
موبایل استفاده می کند و تشریح می دهد که هر قطعه ای را که 

در گوشی موبایل نیاز نداریم، از گوشی جدا کنیم. 

   استاد ساخت اکانت فیک
روح ا... مومن نسب در یک برنامه اینترنتی حرف های جالبی 
به زبان آورده است. او که رئیس گروه »جبهه انقلاب اسلامی در 
فضای مجازی« بود، گفته »با نام افراد تاثیرگذار و ضد انقلاب 
در توییتر، اکانت مشابه ولی فیک درست می کردیم و با آن ها 
شروع به فعالیت می کردیم.« مومن نسب این رفتار را مصداق 
رفتار آتش به اختیار بودن نامیده است اما صحبت های او با 
واکنش شبکه های اجتماعی همراه شد. جلال رشیدی کوچی 
نماینده مرودشت که جدی ترین نماینده مخالف طرح صیانت 
هم به شمار می رود در توییتر نوشت: »ساخت اکانت فیک به 
اسم افراد ضد انقلاب نه یک حرکت هوشمندانه ، بلکه یک 
اشتباه استراتژیک است.« آذری جهرمی وزیر سابق ارتباطات 
هم در توییتر نوشت »گروهی به نام اشخاص معروف اکانت 
جعلی می ساختند؛ گروهی دیگر هم همین مطالب جعلی را در 
قالب بولتن به مسئولان ارائه می کردند.« از جمله مسائلی که 
به شهرت مومن نسب کمک کرد، ادعای او درباره کمک مالی 
لیونل مسی به اسرائیل، عدم تعویض لباس کریستین رونالدو با 
بازیکن اسرائیلی، تاثیر تماشای فیلم های غیراخلاقی بر طلاق 
و موارد مشابه بوده که به مرور مومن نسب را همانند افرادی 
همچون علی اکبر رائفی پور، سیدبشیر حسینی، حسن عباسی 
و... تبدیل به سلبریتی جریان ارزشی کرده است. اظهارنظر های 
مومن نسب همیشه دو فاکتور اصلی داشته است؛ یکی اینکه 
علیه دسترسی آزاد شهروندان به اینترنت بوده و همواره اصرار 
برای فیلترینگ بیشتر شبکه های اجتماعی بوده است و دوم 
اینکه عموما مومن نسب از اعداد برای اثبات ادعا های خود 
استفاده می کند که برای بسیاری از شنوندگان در نگاه اول، 
گزاره ادعا شده از طرف او درست به نظر می رسد. در حالی که 

عموما نهاد های مربوطه این ارقام و اعداد را تایید نمی کنند. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: روابط دولت 
و مجلس در نوع خود جالب توجه است .نمونه 
بارز این مساله را نیز می توان در طرح استیضاح 
برخی وزرا و کارت های زردی که به وزرا داده 
شده مشاهده کرد. چه اینکه نمونه آخرین آن هم 
سومین کارت زردی بود که بهارستان نشینان به 
سجادی، وزیر ورزش دادند که به قرائت عده ای 
باز کردن مسیر برای استیضاح وزیر بود. هرچند 
که این پایان کار نبود و رویکرد تقابلی مجلس با 
دولت ادامه یافت و شاید بتوان نقطه عطف آن را 
طی چند روز گذشته در ماجرای بخشنامه وزارت 
کشور دید که موجبات  اعتراض نمایندگان را 
فراهم آورد. ماجرا از این قرار بود که محمدرضا 
غلامرضا، معاون سیاسی وزیر کشور در یازدهم 
خرداد بخشنامه ای به استانداری ها و فرمانداری ها 
ارسال کرد مبنی بر اینکه نمایندگان در سال 
پایانی مجلس که همان سال انتخابات است در 
امور اجرایی ورود نکنند. همین مساله بود که 
باعث تا نمایندگان مجلس علیه معاون سیاسی 
کشور که از قضا رئیس ستاد انتخابات کشور است 
و ابلاغیه صادر شده بر آشوبند و خواهان برکناری 
وی شوند. چه اینکه بسیاری از نمایندگان نیز این 
مساله را مطرح نمودند که اگر به هر دلیلی این 
بخشنامه لغو نشد یا رئیس ستاد انتخابات کشور 
عزل نشد و کنار نرفت به سمت و سوی استیضاح 
وزیر کشور خواهند رفت. اتفاقا همان زمان طولی 
نکشید که این اتفاق رخ داد و با جمع آوری چیزی 
حدود ۲00 امضا وزیر کشور در آستانه استیضاح 
قرار گرفت. چیزی که بالقوه انجام شد، اما با توجه 
به سکوت هیأت رئیسه مجلس نسبت به این 
موضوع که تلاش داشت آن را با کدخدا منشی 

و تعامل میان دوقوه حل کند به فعل نرسید. اما 
تعاملات یا به عبارت بهتر تهدید مجلس جواب 
داد و وزیر کشور از راه سفر بازگشت و ضمن لغو 
۴ ماده ۷، ۶، ۴، ۲ این بخشنامه و ملغی کردن 
آن در جلسه غیرعلنی با نمایندگان شرکت 
کرد و توضیحانی را نیز برای اقناع نمایندگان 
ارائه داد. حال در این خصوص چند نکته مطرح 
است که پاسخ به آنها می تواند برای روشن شدن 
هر چه بیشتر مساله و ابعاد آن کمک کند. نخست 
اینکه اگر وزارت کشور در راستای سیاست های 
کلی انتخابات به این برداشت رسیده بود که 
چنین مصوبه ای را به دستگاه های اجرایی در 
استان ها و شهرستان ها ابلااغ کند؛ به حکم قانون 
باید بر روی آن بخشنامه قانونی می ایستاد و از 
بخشنامه خود حفظ و حراست می کرد. از طرفی 
اگر این بخشنامه نافی کار تقنینی نمایندگی در 
سال پایانی عملکرد مجلس یازدهم بوده این 
اساسا مغایر قانون تفکیکی قواست و به کارکرد 
نمایندگی مجلس نشینان خدشه وارد می کند، 
چراکه هنوز مشخص نیست که چه تعداد از این 
نمایندگان در انتخابات آینده ثبت نام خواهند 
کرد که تحرکات اجرایی آنهارا انتخاباتی قلمداد 
کرد. لذا همان طور که گفته شد روابط دولت و 
مجلس را نمی توان مطلوب توصیف کرد و به نظر 
می رسد حداقل در شرایط حاضر این مجلس که 
در روابط با دولت کفه سنگین را در اختیار دارد. 

      از تهدید تا لغو 
شاید در دولت های پس از انقلاب کمتر 
موضوعی چنین پیش آمده باشد که به دلیل 
صدور دستور العمل یا بخشنامه ای از سوی 

دولت، مجلس نشینان بدون رعایت هیچ گونه 
تشریفاتی  بگویند که اگر فلان اتفاق نیفتد 
استیضاح وزیر مربوطه را به جریان می اندازیم. 
اما این رکورد نیز به نام مجلس یازدهم نوشته 
شد که به جهت مصوبه معاون وزیر کشور 
احمد وحیدی ؛ وزیر کشور را برای لغو 
بخشنامه و ارائه توضیحات به مجلس بخوانند. 
چه اینکه وحید جلال زاده نماینده مهاباد در 
مجلس گفته: »اگر معاون سیاسی وزیر کشور 
عزل نشود مطمئنا باید وزیر استیضاح شود. ما 
باید شان و جایگاه مجلس را حفظ کنیم. وقتی 
دولت در سال آخر پایانی مجلس نمایندگان 
نکار و کمرنگ می کند خود مجلس نیز  را ا
مقصر است.« جالب اینکه گویا نمایندگان 
به ملغی شدن بخشنامه نیز رضایت نداده اند 
و اگر غلامرضا، معاون سیاسی کنار نرود پروژه 
استیضاح وزیر را پی خواهند گرفت. حق 
نمایندگی به جای خود اما اینکه نمایندگان 
نیز بخواهند با فشار به وزیر، کار خود را پیش 

ببرند چندان قابل قبول نیست. 

     بخشنامه قابل قبول نیست
یک نماینده مجلس در ارتباط با بخشنامه 
وزارت کشور و موضع مجلس اظهار داشت: دوره 
نمایندگی چهارسال است و نمایندگان باید در 
حوزه نظارت و قانون گذاری فعالیت خود را داشته 
باشند و هنوز هم مشخص نیست که چه کسی 
برای دور آینده کاندیداست. فلذا اینکه کارها 
و امورات را تعطیل کنیم به واسطه اینکه پایان 
سال انتخابات است قابل قبول نیست. محمد 
صالح جوکار به »آرمان ملی« گفت: باید فعالیت 

نمایندگان استمرار داشته باشد و خلأیی در حوزه 
قانونگذاری و نظارت ایجاد نشود. مثلا نمی توان 
گفت که در سال انتخابات ریاست جمهوری 
دولت هیچ کاری انجام ندهد چون انتخابات در 
پیش است و شائبه ایجاد می شود. عضو کمیسیون 
شوراها و امور داخلی کشور در خصوص احتمال 
استیضاح وزیر کشور بیان کرد: امضاها و طرح 
استیضاح همچنان در اختیار هیات رئیسه است 

اما من فضای استیضاح از مجلس نمی بینم. 

 استیضاح حق طبیعی نمایندگان است
یک نماینده مجلس در ارتباط با بخشنامه 
وزارت کشور اظهار کرد: در اینکه انتخابات باید 
توسط وزارت کشور به عنوان مجری بی طرف 
برگزار شود کسی حرفی ندارد، اما تا تاریخی 
که کار مجلس یازدهم تمام شود هیچ تفاوتی 
بین روز اول و  روز آخر کاری به لحاظ حقوقی 
وجود ندارد. مهرداد ویس کرمی به »آرمان ملی« 
گفت: یکسری کارها برای نماینده و دولت هیچ 
وقت جایز نیست و یک زمانی هم در چارچوب 
قانون وظایف و اختیاراتی تعریف شده که استثنا 
پذیر نیستند. لذا نباید به بهانه انتخابات از کارکرد 
نمایندگان جلوگیری شود، اما اگر خدای نخواسته 
طوری باشد که کارهای تبلیغاتی و نمایشی انجام 
شود امری غیر حرفه ای است. نماینده خرم آباد 
در خصوص طرح استیضاح وزیر کشور بیان کرد: 
این بستگی به اراده نمایندگان دارد. حق طبیعی 
نمایندگان است که امضای خود را پس بگیرند یا 
اینکه استیضاح را جلو ببرند. اینکه با لغو بخشنامه 
راضی شدند یا نه به خود آنها مربوط است چون 

من استیضاح را امضا نکردم. 
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سفری که  بلژیک را به هم ریخت 

جنجال صدور ویزا برای اعضای هیأت های ایران و روسیه 
ازجمله علیرضا زاکانی، شهردار تهران به منظور شرکت در 
نشست شهری بروکسل، پای نخست وزیر و وزیر امور خارجه 
این کشور را هم وسط کشاند. گزارش رویترز حاکیست 
که عصر پنجشنبه الکساندر دی کرو، نخست وزیر و حاجا 
لحبیب، وزیر امور خارجه این کشور در پارلمان به پرسش های 
نمایندگان در این باره پاسخ دادند. این دو به پارلمان گفتند 
نمی خواستند با عدم صدور ویزا به هیات ایرانی و روس، 
یک جنجال دیپلماتیک تازه ایجاد شود و آزادی امدادگر 
بلژیکی و سه شهروند اروپایی دیگر را به مخاطره بیندازند. اما 
نمایندگان احزاب مخالف و ائتلاف در پارلمان، این استدلال را 
به چالش کشیدند و خواستار استعفای آنها شدند. لحبیب، به 
ویژه برای صدور ویزای هیات های دو کشور تحت تحریم های 
بین المللی، با بررسی موشکافانه نمایندگان پارلمان کشورش 

روبه روست. 

کــوتـاه

گـــزارش

بررسی مواجهه انتخاباتی دولت و مجلس در گفت وگوی نمایندگان با »آرمان ملی«: 

کفه سنگین ترازو به سمت مجلس  
   مصوبه لغو شد؛ غلامرضا برکنار می شود؟

آرمان ملی  - مطهره شفیعی: پنج روز پیش خبرگزاری ها 
نوشتند: »بر اساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، وظیفه 
نظارت در حوزه سکوهای صوت و تصویر فراگیر و شبکه نمایش 
خانگی طبق قانون اساسی و قوانین موضوعه، بر عهده سازمان 
صدا و سیما قرار دارد.« این تصمیم با واکنش های متفاوتی 
همراه بود اما به طور کلی، نمی توان ریزش مخاطبان برنامه های 
صداوسیما را انکار کرد. ۱8 مرداد سال گذشته خبرآنلاین نوشت: 
»تحولات مرجعیت خبری ۳ منبع عمده کسب خبر نزد مردم 
کشور در ۲ دهه اخیر بر اساس نظرسنجی ایسپا نشان می دهد 
که در ۱8 سال گذشته مخاطبان صداوسیما ۴۵ درصد افت 
داشته اند.« رویکرد بخش زیادی از افراد جامعه به شبکه نمایش 
خانگی سبب شد تا مخاطبان برنامه های ماهواره کاهش پیدا کند 
اما اکنون با نظارت صداوسیما این احتمال وجود دارد که سریال ها 
و فیلم های شبکه نمایش خانگی به حال و روز برنامه های 

صداوسیما دچار شوند. 

   مرغ مدیران یک پا دارد 
مسئولان بهتر از سایرین متوجه این تغییر رویکرد از شبکه 
نمایش خانگی به ماهواره هستند اما ظاهرا مرغ برخی مسئولان 
یک پا دارد و تغییر رویکرد مخاطبان برای آنها اهمیت ندارد. ۳۱ 
خرداد بود که اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح 
کرد: »مشکل ما این است که مجوز می دهیم اما یک چیز دیگری 
ساخته می شود، از این رو باید در زمینه هایی که دچار ابهامات 
قانونی هستیم، اینگونه موارد برطرف شود؛ مخالف این هستم 
که ما محدودیت های غیرقانونی اعمال کنیم؛ البته سازندگان 
هم باید رعایت کنند«. دیروز رئیس سازمان صداوسیما تاکید 
کرد: بر اساس قانون اساسی صداوسیما متولی صوت و تصویر 
فراگیر در تمام بستر هاست و مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در خصوص شبکه نمایش خانگی برای تثبیت همین موضوع 
است. پیمان جبلی درباره این که نظارت بر شبکه نمایش خانگی 
برعهده سازمان صدا و سیما قرار گرفته است، گفت: بر اساس 
قانون اساسی صداوسیما متولی صوت و تصویر فراگیر در تمام 
بستر هاست و برای اینکه این موضوع تثبیت و بر مبنای قانونی اش 
تاکید شود، شورای عالی انقلاب فرهنگی همین را تصویب کرده 
است. رئیس سازمان صداوسیما درباره اینکه مطرح می شود با 
وجود نظارت صداوسیما شبکه نمایش خانگی دچار ممیزی های 
زیادی می شود، بیان کرد: برای تولید محتوا در حوزه صوت و 
تصویر فراگیر باید به هر شکل نظارتی صورت گیرد. وی تاکید 

کرد: حتما باید یک هنجار هایی وجود داشته باشد، حتما باید یک 
مواردی رعایت شود که مسئول تشخیص و سیاست گذاری این 
حوزه به لحاظ جایگاه قانونی، سازمان صدا و سیماست. همچنین 
هنجارگذاری، نظارت، صدور مجوز تولید و انتشار برعهده 

صداوسیماست. 

   محددود نمی کنیم
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: طبیعتاً باید نمایش 
خانگی یک ساختار نظارتی سازماندهی  شده ای داشته باشد، 
چراکه قبلًا نزاعی میان وزارت ارشاد و صداوسیما بود و این نزاع 
باعث می شد ضوابط و کارکردها آسیب ببینند، بنابراین قطعاً 
این مصوبه به نفع پلتفرم ها و نمایش خانگی است و در راستای 
توسعه بیشتر خواهد بود نه اینکه برخی می گویند قرار است در 
این فضا محدودیت ایجاد شود. عبدالحسین خسروپناه با اشاره 
به اینکه معنای مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی این نیست 
که صداوسیما می خواهد دست وپای پلتفرم های نمایش خانگی 
را ببندد، گفت: مصوبه ای که شورای عالی انقلاب فرهنگی داشته 
دقیقاً مصوبه ای در راستای قانون اساسی است، یعنی در وهله 
اول، قانون اساسی مسئولیت صوت و تصویر فراگیر را به عهده 
صداوسیما گذاشته است؛ بنابراین اگر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
غیر از این مصوب می کرد خلاف قانون اساسی بود. نکته دوم این 
مصوبه، اصلاً معنایش این نیست صداوسیما می خواهد دست وپای 
پلتفرم های نمایش خانگی را ببندد یا اجازه فعالیت ندهد؛ به هیچ 

وجه این طور نیست. 

   بازیگرانی که خداحافظی می کنند
تصمیم اخیر شورای شورای عالی انقلاب فرهنگی تبعات 
دیگری هم داشت که  خداخافظی خودخواسته چهره های 
نامدار است. در این میان صداوسیما خوشحال است، چراکه 
تصور می کند پیروزی میدان نبرد با شبکه نمایش خانگی شده 

اما در کنار این رضایت، سیل نارضایتی هایی از این تصمیم در 
جریان است. به عنوان نمونه روز گذشته پرویز پرستویی بازیگر 
پیشکسوت سینما نوشت: »پایان نمایش خانگی، نمایش خانگی 
هم دست صدا و سیما افتاد و این یعنی ممنوع الکاری هنرمندان! 
یادمه بعد از تعطیلات عید نوروز ۱۴0۲ رئیس صدا و سیما، آقای 
پیمان جبلی به خاطر برنامه های نوروزی که برای مردم تدارک 
دیده بودند فرمودند: »خدارو شکر جلوی مردم روسفید شدیم« 
البته نمی دونم این روسپیدی برای کدام برنامه ها بود؟ شاید 
به خاطر حضور آقای مهران رجبی بود که یک تنه جور همه 
مجری هارو کشید. یه دسته کلید داده بودند بهش و گفته بودند: 
»آقا جون این شما و این تلویزیون، ایشون هم که دلسوز فرهنگ 
و مردم، حتی در ایام عید خونه هم نرفت« و الان هم با این اتفاق 
لابد اظهار خوشحالی خواهند کرد که دیگه پیروز میدان شدیم 
همه چی دست خودمونه، بالاخره شنبه به نوروز افتاد. حالا 
همه هنرمندانی که با تلویزیون قطع ارتباط کردند باید برای 
ساخت نمایش خانگی از ما مجوز بگیرند، ماهم که قرار نیست 
به رقیب هامون مجوز بدیم. خلاصه کاری می کنیم که یا دوباره 
برگردند تلویزیون و کارشون بکنند. جسارتا بنده کوچک ترین که 
از ۱۴ سال پیش با تلویزیون خداحافظی کردم و دیگه هم نخواهم 
برگشت، از دید بنده بعضی موقع ها مرغ یه پا داره ... میمونه 
حضور در نمایش خانگی که اگه کار مناسبی بود که در  شأن 
مردم باشه کار می کنم وگرنه میرم سینما یا تئاتر، اگر هیچ کدوم 
اینا هم نشد، بقیه اش و بعدا می گم... .« محمدحسین مهدویان، 
ایمان صفا، مهراب قاسم خانی و محسن کیایی و شادمان هم با 
یک استوری مشترک اعتراض خود را مطرح کردند. آنها در این 
استوری نوشتند: پایان نمایش خانگی. با چراغ سبز رئیس دولت، 
نمایش خانگی هم دست صداوسیما افتاد. همچنین خانه سینما 
درباره مصوبات اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره نمایش 
خانگی بیانیه ای را صادر و از مسئولان درخواست کرد در این مورد 

تجدیدنظر کنند. 

   فیلم و سریال خالی از هنرمندان محبوب 
نگرانی بازیگران از تصمیم شورای عالی انقلاب فرهنگی بی دلیل 
نیست. به عنوان نمونه یک روز پس از تصمیم شورای عالی 
انقلاب فرهنگی بود که رئیس سازمان صداوسیما گفت: » 
آیین نامه تخلفات هنرمندان در راه است.«. اظهارات جبلی یعنی 
خداحافظی  برخی هنرمندان با سابقه که سال ها در فیلم ها و 

سریال های شبکه نمایش خانگی ایفای نقش می کردند. 

پیمان جبلی: صداوسیما متولی صوت و تصویر فراگیر در تمام بستر هاست

کوچ هنرمندان این بار از شبکه نمایش خانگی 
سیاستگذاران فرهنگی کشور بدون توجه به خواست مردم تصمیم می گیرند

 سخنگوی شورای نگهبان
 مطرح کرد: 

 تایید تناسبی شدن
 انتخابات مجلس

برای انتخابات پرشور و رقابتی و سالم 
حداکثر تلاش را می کنیم

سخنگوی شورای نگهبان درباره طرح 
اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس 
نتخابات،  ا اظهار داشت: اصلاح قانون 
مطالبه ای بود که سال ها مطرح بود و 
مجلس یازدهم دست به اصلاح این قانون 
زد. این مصوبه در راستای حقوق مردم و 
سیاست های کلی انتخابات گام های روبه 
جلویی برداشته است و اگرچه ما بر اصلاح 
قانون انتخابات تاکید کرده بودیم ولی مثل 
هر طرح و لایحه ای در شورا آن را بررسی 
کردیم و ایرادات متعددی وجود داشت و 
به مجلس آن را اعلام کردیم و مجلس در 
رفت و برگشت اصلاحاتی انجام داد. هادی 
طحان نظیف گفت: در چهارشنبه هفته 
گذشته اصلاحات مجلس بررسی شد و 
عمده اشکالات ما برطرف شد و چند مورد 
باقی است که به مجلس هم جهت اصلاح 
گفتیم. ما در بررسی مصوبه وظیفه خود 
را انجام دادیم و مثل هر طرح و لایحه ای 
اشکالات آن را به مجلس گفتیم و امیدواریم 
موارد باقی مانده را مجلس اصلاح کرده 
و اعلام  کند تا انتخابات آینده با قانون 
جدید برگزار شود. وی ادامه داد: طرح 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران هم 
چند بار بین مجلس و شورای نگهبان رفت 
و برگشت داشته است که چند ایراد باقی 
مانده است؛ البته مجلس بر مصوبه خود 
اصرار داشته است و در این صورت، این 
مصوبات برای تعیین تکلیف به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ارجاع خواهد شد. 
طحان نظیف عنوان کرد: طرح مالیات بر 
سوداگری و سفته بازی با ایرادات و ابهاماتی 
از سوی شورای نگهبان مواجه شده است 
که باید مجلس شورای اسلامی این موارد را 
رفع کند تا مصوبه مجدداً در شورای نگهبان 
رسیدگی شود. سخنگوی شورای نگهبان 
افزود: طرح حمایت از گزارشگران فساد 
نیز بررسی شد و نظر هیأت عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام را هم درباره 
این مصوبه اخذ کردیم. ایرادات شورای 
نگهبان به این مصوبه رفع شده و فقط دو 
ایراد و ابهام جزئی باقی مانده است. پس از 
اصلاح مجلس، مجدداً این مصوبه را بررسی 
می کنیم. بسیاری از ایرادات وارده به لایحه 
شوراهای حل اختلاف از سوی مجلس 
بهاماتی  مرتفع شده است اما هنوز هم ا
دارد که باید رفع شود. وی درباره برگزاری 
انتخابات تناسبی مجلس در تهران ابراز 
داشت: ما در مرحله قبل بررسی طرح اصلاح 
قانون انتخابات، نسبت به اصل برگزاری 
نتخابات تناسبی ایرادی نداشتیم، اما  ا
ابهاماتی داشتیم که در رفت و آمد آن ابهام 
نیز برطرف شد. ما اکنون هیچگونه ایراد و 
ابهامی درباره برگزاری انتخابات تناسبی 
نداریم و با آن موافق هستیم؛ البته هیات 
عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
نتخابات در مرحله قبل ایراداتی  کلی ا
نسبت به این موضوع داشت، اما در این 
مرحله تاکنون نظری از مجمع دریافت 
نکرده ایم. طحان نظیف درباره اینکه آیا 
شورای نگهبان برای حداکثری شدن تایید 
صلاحیت ها چارچوب جدیدی دارد؟ گفت: 
بررسی صلاحیت ها آغاز نشده است. شورای 
نتقادات  نگهبان برای شنیدن نکات و ا
گوش شنوایی دارد و مردم و چهره ها با 
شورا تعامل دارند، نکات را می گویند و ما 
منعی نداریم. برخی به رسانه ها می گویند و 
برخی به شورای نگهبان می آیند. در شورا 
باز است. ما برای انتخابات پرشور و رقابتی 
و سالم حداکثر تلاش را می کنیم و برخی 
حرف هایی که می زنند بازارگرمی سیاسی 
است. سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: 
در همه انتخابات سلایق مختلف است و 
هر جریانی که در چارچوب قانون عمل 
کند می تواند در انتخابات حضور داشته 
باشد و ما هم از حضور جریانات سیاسی 
استقبال می کنیم. طحان نظیف درباره 
چگونگی گزارش تخلفات انتخاباتی گفت: 
ما در شورای نگهبان از چند طریق گزارش 
تخلفات انتخاباتی دریافت می کنیم؛ یکی از 
طریق ناظران مردمی است. روش دیگر که 
از دوره قبل در انتخابات مجلس آغاز شد و 
مثمرثمر بود سامانه مردم ناظر بود. مردم 
گزارش های متعددی از طریق این سامانه 
ارسال کردند. در این دوره نیز همین گونه 
خواهد بود و این سامانه قبل از انتخابات 
فعال خواهد شد و ارتقا هم خواهد یافت. بنا 
داریم سامانه های موجود را توسعه بدهیم تا 
مراجعات حضوری کاهش یابد. سخنگوی 
مهم ترین  نگهبان در خصوص  شورای 
ایرادات هیات عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های کلی نظام درباره اصلاح قانون 
انتخابات تاکید کرد: تبیین ایرادات هیات 
عالی نظارت بر عهده خود هیات است. ما 
در جلسات آنها حضور نداریم که مبنای 
ایرادات آنها را بدانیم. متن مکتوبی که به 
شورای نگهبان ارسال شده است در اختیار 
خبرنگاران و رسانه ها قرار داده شده است. 

مهرداد ویس کرمی: حق 
استیضاح محفوظ است اگر 
نمایندگان از لغو بخشنامه 
راضی نشوند 
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